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LÕempresari Joan Vila , fotograf iat a lÕAuditori Josep

Irla de Girona poc abans de fer una xerrada IRINA

NIEVA.

Enginyer industrial, professor universitari i president de la comissi�

dÕenergia de la patronal Pimec, Joan Vila Simon (Sarri� de Ter,

1954), director general de la paperera LC Paper, ha aprof itat

lÕaturada obligada en pand�mia per publicar Economia en el canvi

clim�tic. Full de ruta cap a la societat frugal, un assaig que vol

ajudar el lector a comprendre els camins per resoldre la crisi

clim�tica.

Quina �s lÕevoluci� empresarial i personal que ha viscut i que li ha

fet veure la impor t�ncia de combatre el canvi clim�tic?LÕempresa

LC Paper 1881, com b� diu el nom, va n�ixer lÕany 1881, amb la revoluci� industrial del segle XIX, i jo hi vaig

arribar cent anys despr�s, el 1981. A la meva arribada vaig haver de patir la meva primera gran crisi en lÕ�mbit

professional, que va ser la crisi econ�mica de principi dels anys vuitanta i que vam poder superar incorporant

material dÕocasi�, perqu� no ten�em f inan�ament. Jo era un jove enginyer que venia de Grenoble, on vaig

estudiar enginyeria paperera, ja que soc la quar ta generaci� que treballa en el negoci familiar. Vaig arribar a

aquesta empresa amb lÕobjectiu de salvar-la. La f�brica formava par t dÕun grup que es deia Vila Tarradell, que al

f inal va caure. LÕobjectiu era separar aquesta f�brica de la resta del grup i salvar-la, i aix� va ser. Jo vaig

aprendre, dÕalguna manera, inver tint molt pocs recursos perqu� pogu�s surar en la crisi econ�mica. Durant deu

anys vam fer un �s de la imaginaci� i el coneixement impressionant, comprant equipament dÕocasi� i anant-lo

incorporant cada mes dÕagost amb els nostres recursos, els nostres paletes, els nostres mec�nics dins la

f�brica. I aix� va crear una manera de fer diferent. Nosaltres ens f�iem molta de la maquin�ria i del proc�s que

necessit�vem.Treballaven per ser una mica autosuf icients...S�, i vam optar per un model diferent, un model que

no es por tava i que ens va fer ser diferents. LÕany 1993, juntament amb Enher, vam engegar una central

dÕautogeneraci� el�ctrica, i ja vivia la meva segona crisi. La primera als anys vuitanta i la segona despr�s dels

Jocs Ol�mpics de Barcelona. I aquella crisi la vam superar amb aquesta central. Vam destinar un torn que f ins al

moment feia fabricaci� a muntar la central dÕautogeneraci�, els vam posar a fer de paleta. All� va ser un salt

endavant. Vam superar la crisi i ens va millorar la rendibilitat de lÕempresa, per�, sobretot, ens va donar un nivell

professional, vam aconseguir nivells dÕexcelál�ncia tant de muntatge com de manteniment, com dÕenginyeria o de

muntar un m�tode. I all� ja no va parar. LÕany 1999, vam emprar la central dÕautogeneraci� i vam muntar una nova

m�quina de paper, de la qual vam fer tota lÕenginyeria; par t de les peces mec�niques ens les van construir a

tallers de Besal�, la caldereria ens la va fer gent de Celr�, lÕalta tensi� la vam fer amb gent de Bescan� i la baixa

tensi� a Besal�... �s a dir, que all� vam engegar una manera de fer, que ja havia comen�at amb lÕorigen, posant

tot el nostre coneixement i el dels tallers i professionals del voltant al nostre servei, per avan�ar. I aix� ja era el

primer fruit impor tant dÕaquesta manera de fer. I el 2009 vam fer una segona m�quina...No la van notar, la crisi

del 2008-2009, doncs?Oh, i tant que la vam notar! La m�quina la vam comen�ar a fer el 2006 amb el mateix

sistema de buscar professionals del voltant i sor t que el f inan�ament el vam demanar llavors, si no no lÕhaur�em

pogut fer. Per� el 2009, un cop la m�quina ja estava enllestida, no la vam poder posar en marxa perqu� els

bancs ens van dir que no ens podien donar un cr�dit perqu� ten�em un deute, i jo els deia que el deute era la

m�quina. Vam tenir moltes dif icultats perqu� no ten�em capital circulant per engegar-la. Vam superar com vam

poder el 2009 i el 2010 ja va arrencar. I va ser un �xit molt impor tant. La planta de cogeneraci� ens va permetre

tenir un marc diferent i tenir lÕestalvi energ�tic al cap i el 2009 vam fer salts quantitatius molt impor tants. Si

llavors es necessitaven 3 kW/h per fer cada quilo de paper, nosaltres ja vam baixar a 2,1. I de 8 m³ dÕaigua per

cada tona de paper ja vam baixar a 2,5. Van ser salts molt impor tants. El 2011 vam fer proves per fer el mateix



producte, en comptes de dues capes amb una capa. Van ser un �xit i vam veure que tenia recorregut. El nou

producte tenia un consum m�s baix i la mateixa qualitat, per� el mercat no acceptava el concepte. El paper de

v�ter el volia de dues capes i no pas dÕuna, encara que fos m�s resistent. I aqu� vam trobar un fre

impor tant.Potser tampoc no estava preparat?�s cer t, vam veure que el nostre client, que �s qui manipulava el

nostre paper i, per tant, el nostre prescriptor, no tenia la maquin�ria per manipular i encolar paper dÕuna capa i s�

de dues capes; amb dues capes ho feia molt b�, per� amb una capa no en sabia. El 2015, en tornar dÕuna f ira a

Lucca, a It�lia, vaig decidir que far�em el prototip dÕuna m�quina per desenvolupar aquest problema. I el 2016 la

vam presentar a la UE a Brusseláles, i ens van donar un cr�dit dÕ1,9 milions dÕeuros per f inan�ar-la. LÕaltre

problema va ser conv�ncer el mercat.Aix� potser va ser m�s complicat...Aqu� �s on veiem les dif icultats dÕaquest

proc�s. Arribem a tenir guanys dÕestalvi en emissions de CO2 dÕentre el 65% i el 75% per� trobem una impor tant

barrera comercial. Tot aix� no pot funcionar si no convencem el nostre client f inal. Aix� ens ensenya que la

transici� energ�tica no nom�s �s un problema tecnol�gic sin� que �s un problema cultural, �s un problema de

canvis dÕh�bit, �s un problema dÕadequaci�, de com es compor ta la societat amb una nova manera de fer. I aix�,

dÕalguna manera, s�n molts anys dÕanar picant pedra i em va fer veure que el que calia era enfor tir el relat,

perqu� an�vem perduts. La meva formaci� em por ta a observar molt de prop el que fa Fran�a i ha fet canvis

impor tants i propostes. I vaig pensar que si aqu� no ho fem b�, ens podem fotre una castanya com la que va

viure Fran�a amb els armilles grogues (gilets jaunes, en franc�s), tot i que crec que, m�s tard o m�s dÕhora, ens

passar�. Que anirem a un enfrontament social impor tant per culpa de la tensi� energ�tica.DÕaqu� sorgeix la idea

del llibre?Feia temps que hi pensava, en par t perqu� trobava que faltaven dades i informaci�. Per circumst�ncies

personals, amb una operaci� posposada per la pand�mia, i el conf inament obligat, vaig tenir temps suf icient per

llegir molta informaci� i escriure el llibre. Els debats que obro per xarxes socials, b�sicament a Twit ter, tamb�

mÕhan servit per obrir temes de discussi�. Aquest ha estat, b�sicament, el recorregut f ins a arribar al llibre, venint

dÕun aprenentatge pr�ctic impor tant. DÕalguna manera el llibre expressa el que hem desenvolupat a lÕempresa

tant de nivell pr�ctic com conceptual, els errors que hem hagut de corregir per arribar on som ara.El m�tode de

lÕassaig i lÕerradaÉQuan desenvolupes un projecte aix�, sorgeixen molts dubtes conceptuals, te�rics, que sÕhan

de resoldre. Sempre basant-se en una base, perqu� si no est�s perdut. El llibre mira enrere, destaca on ens hem

desviat, qu� hem fet per corregir el tret i fer una proposta de futur. El llibre busca la hist�ria per veure on ens hem

equivocat i corregir el tret i fer una proposta de futur.Diu que la tensi� energ�tica �s un problema tecnol�gic

per� tamb� cultural. La tecnologia va m�s r�pid que no pas lÕh�bit cultural?S�, si no hi ha h�bit cultural no farem el

tecnol�gic i ja veur�s el perqu�. Hi ha la paradoxa de Jevons, que era un f�sic angl�s que tenia la teoria que com

m�s ef icient es feia la m�quina de vapor m�s carb� consumia. I per qu�? Doncs perqu� com que la m�quina era

m�s ef icient podia anar m�s hores i gastava m�s. La mateixa cosa ens ha passat amb els avions, amb els

cotxes i amb tot. A mesura que ho hem anat fent tot m�s ef icient tot ha tingut menys cost. I el que hem fet ha

estat consumir m�s en comptes de consumir menys. Per tant, o posem el focus en la ci�ncia o la tecnologia far�

el seu curs i consumir� m�s. La tecnologia lÕhem de fer servir per consumir menys, no per consumir m�s.Hi ha

algun pa�s en el qual ens hem dÕemmirallar?El debat social que fa Fran�a, per exemple, �s bon�ssim. El debat que

es fa, per exemple, al Parlament franc�s �s excelálent, el seu nivell �s molt alt. I en canvi, el nivell pol�tic a

Espanya i Catalunya fa por. Fa por perqu� s�n divagacions, generalitats, mai baixen al detall i hi ha un nivell de

coneixement molt just. Les maneres de fer en un pa�s i en un altre s�n molt diferents, per� �s que Fran�a fa

molts anys que fa els deures. Alemanya, Holanda, Dinamarca, Su�cia i Anglaterra tamb� tenen avan�at aquest

debat, per� com a societat, la que est� m�s madura �s la francesa.Si el debat energ�tic a Fran�a �s madur, com

�s el de casa nostra?Molt super f icial, tot s�n esl�gans i no sÕhi ha aprofundit com cal. Amb tot, ara estic

percebent que es comen�a a fer aquest debat per xarxes socials i confer�ncies i aquest �s lÕobjectiu del llibre;

dÕalguna manera, ajudar que aquest debat es faci de forma m�s ordenada i amb evid�ncies.Quines lli�ons es

poden extreure del llibre?Al llibre hi ha quatre cap�tols que fan lÕapor taci� hist�rica i despr�s hi ha tot un

desplegament de xifres i estad�stiques, per acabar al f inal amb tres o quatre cap�tols en qu� la gent pot treure

les seves conclusions. La conclusi� principal �s que es pot fer, aquest canvi de consum energ�tic; que no hem

de deixar que la tecnologia ens ho resolgui per ella mateixa perqu� la tecnologia fa trampes, sempre busca el

creixement de lÕeconomia i no busca el millor per al planeta. Tamb� que per resoldre tot aix� fan falta dues coses.



DÕuna banda, canvis f iscals impor tants que penalitzin les mat�ries primeres. El CO2 ja �s aix�. Amb les taxes a

les emissions de CO2 es penalitza el petroli. Per� crec que tamb� sÕha de penalitzar lÕaigua i els recursos

minerals perqu� les anem consumint i quedarem sense.�s un espoli, m�s que no un pr�stec...S�. Al m�n

consumim 103.000 milions de tones de mat�ries primeres i nom�s en reciclem 9.300, i aix� �s una bestiesa. La

humanitat �s una m�quina de dispersar recursos i aix� no t� sentit. LÕaltra conclusi� que apunto al llibre �s que hi

ha dÕhaver un canvi conductual, un canvi de maneres de fer de la societat, i aquest canvi implica viure dÕuna

manera m�s senzilla dÕuna manera m�s frugal; per disminuir les emissions de CO2en un 78% a Catalunya hem de

tornar a mirar el que f�iem als anys 70: agaf�vem lÕavi� quan era molt indispensable, agaf�vem el cotxe quan

era necessari, ens canviaven la roba quan ens anava petita o sÕhavia fet malb�, i en canvi aquella era una

societat de molt voluntariat, de moltes relacions socials amb els amics malgrat que en Franco va viure encara

m�s de mitja d�cada. Els anys setanta evidentment posats al dia amb la sanitat dÕavui, lÕensenyament dÕavui i

amb la protecci� de la gent gran dÕavui.I �s possible tornar a la frugalitat dels anys setanta en un m�n tan

globalitzat?S�, tot i que un dels problemes greus es diu Xina. La globalitzaci� se nÕha anat de la m� i ens pot

por tar a un colálapse f inancer internacional qualsevol dia dÕaquests perqu� el m�n sÕha posat a viure del deute

dÕuna manera que ja no t� sentit i el principal actor de tot aix� �s la Xina. En ser una economia dirigida, �s

lÕalumne avantatjat per� t� tantes emissions com Europa i Am�rica junts, una aut�ntica bestiesa. Cal canviar

tamb� les relacions entre blocs.
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